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Slovo šéfredaktora

Milé čtenářky, milí čtenáři,

celou redakci moc potěšil zvýšený zájem 
o minulé exkluzivní číslo zpravodaje, které 
bylo plné zajímavostí na 40 stranách. Zpra-
vodaj jste si také ve velkém množství stáhli 
z webu města v elektronické podobě, kde se 
nachází vydané radniční listy od roku 2019. 
Po roznosu zpravodajů do poštovních schrá-
nek v Horní Bříze odnáším zbylé kusy do 
výdejních stojanů v supermarketu, lékařském 
domě a na radnici, ani tam nezbyl jediný kus. 
Děkujeme za Váš obrovský zájem!

Přijměte nyní pozvánku k přečtení toho-
to zpravodaje, ale také na jarní a letní akce 
konané v Horní Bříze. Potkat se můžeme  
v neděli 4. června při oslavě Dne dětí, v so-
botu 17. června na slavnostech města nebo 
o týden později v neděli 25. června na Ke-
ramickém a farmářském trhu. O letních 
prázdninách uspořádá město Horní Bří-
za zpívanou v sobotu 15. července a Ve-
selici u kapličky v sobotu 12. srpna 2023.  
Srdečně zváni jste také na všechny kulturní  
a sportovní akce místních spolků a organi-
zací.

Přeji Vám příjemné čtení následujících 
stránek a krásné slunečné dny.

Ladislav Čech  
šéfredaktor

Hornobřízský zpravodaj 2/2023RADNICE

Aktuální jízdní řády na webu města
Aktuální verzi jízdních řádů najdete vždy na 
webu města Horní Bříza. Jednoduchým přístu-
pem je tento QR kód (k jeho přečtení můžete 
využít svůj chytrý mobilní telefon).
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Úvodní slovo starosty města Horní Bříza 

Vážení spoluobčané,

jaro je v plném proudu a s ním se rozbíhají venkovní práce. 
Začala další etapa rekonstrukce chodníku na Třídě 1. máje 
v úseku od ulice Průmyslová po ulici U Husa. Součástí této 
rekonstrukce je výměna uzavíracích armatur na vodovodních 
přípojkách pro jednotlivé nemovitosti a oprava kanalizačního 
řadu speciální bezvýkopovou metodou, kterou chceme apliko-
vat na městské kanalizační síti. V tomto úseku bude zmoder-
nizována i telekomunikační síť z metalické na optickou. Tato 
modernizace navazuje na již zmodernizované sítě v sídlišti Ves. 

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Zprávy z radnice RADNICE

V ulici Sídlištní „u žumpíku“ bude provedeno zpevně-
ní komunikací a manipulačních ploch živičným povrchem. 
Započne také rekonstrukce bývalého objektu prádelny, kde 
bude vybudováno odloučené bezbariérové pracoviště městské 
knihovny na Továrně, kam bude přesunuta knihovna z Klubu. 
I nadále dle harmonogramu prací probíhá rekonstrukce Kul-
turního domu Klub. V této fázi se zhotovují štukové omítky, 
sádrokartonové podhledy, obklady a dlažby. Dne 28. 4. pro-
běhlo výběrové řízení na nového provozovatele a dne 3. 5. 
rada města schválila vítězného uchazeče a pověřila starostu 
města ve spolupráci s advokátní kanceláří přípravou a před-
ložením nájemní smlouvy. Vítězný uchazeč předložil dlouho-
dobý záměr provozu kulturní části a restauračního zařízení. 
Předpokládané otevření provozu je naplánované k 1. 11. 2023.  
Je připravováno mnoho dalších záměrů, o kte-
rých Vás budu informovat v dalších číslech zpra-
vodaje nebo na webových stránkách města. 
Pracovníci údržby města prováděli údržbářské práce na měst-
ských objektech. Byla provedena oprava omítek a výmalba 
přístupového schodiště a celého prostoru obchodního centra, 
kde vzniknou nové provozovny květinářství a fotoateliéru. 
Dále proběhly údržbářské práce v obou mateřských školách 
– výmalby, nátěry, oprava nábytku a herních prvků. Údržbou 
herních prvků, keřů a sečením trávy jsme připravili školní 
zahrady k jejich bezpečnému a bezproblémovému užívání.  
Jarní čas si žádá také údržbu veřejné zeleně – sečení, zastři-
hávání keřů a výsadbu květin. Sečení probíhá dle schváleného 
plánu údržby města. Pro zvládnutí tak velkého množství ze-
lených ploch, jako má naše město, je zapotřebí nejen mno-
ho techniky, ale i lidí, proto nabízíme zejména přes prázdni-
ny pro studenty starší 18 let brigádu v týmu údržby města. 
Na závěr Vám přeji mnoho slunných a pohodových jarních 
dnů.

David Kapr 
starosta města  

Z radnice
Starosta města SVOLÁVÁ dle § 92 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, zasedání Zastupitelstva města Horní Bříza, které se 

koná v úterý 27. června 2023 od 18:00 v sále budovy sokolovny v ulici Třída 1. máje 133 v Horní Bříze. Program bude uveden 
na úřední desce a webu města.



- 4 -

Představení nového vedoucího strážníka  
Městské policie Horní Bříza

Vážení občané,

od 1. května 2023 jsem byl zvolen zastupitelstvem měs-
ta do funkce vedoucího strážníka Městské policie Horní 
Bříza. V oblasti bezpečnosti se pohybuji již od roku 1997, 
kdy jsem po základní vojenské službě nastoupil k Policii ČR. 

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Zprávy z radnice RADNICE

Zápisky Městské policie Horní Bříza
26. 4. 2023 - Hlídka zjistila pomocí lustrace majitele neza-

bezpečeného vozidla, který si ho následně zabezpečil. 

23. 4. 2023 - Hlídka vyjíždí k rušení nočního klidu, kde do-
chází k hlasité produkci hudby. Účastníci uvedli, že zde mají 
oslavu a hudbu ztišili. 

21. 4. 2023 - Ředitelka MZŠ oznamuje nedovolený odchod 
žáka z vyučování, které probíhalo mimo školní budovu. Hlíd-
ka jej nalezla v blízkosti jeho bydliště a následně jej předala 
ředitelce MZŠ. 

21. 4. 2023 - Strážníci opakovaně vyjíždějí na oznámení, 
kde si sousedi schválně parkují vozidla před vjezdy. Sousedi 
byli řádně poučeni a svá vozidla si přeparkovali.

11. 4. 2023 - Hlídce bylo oznámeno nezabezpečené vo-
zidlo na parkovišti. Lustrací byl zjištěn majitel vozidla, který 
si následně vozidlo zabezpečil. MP proto apeluje na majitele 
vozidel, aby si své miláčky řádně zabezpečovali. 

28. 3. 2023 - Hlídka byla požádaná o asistenci na místní 
základní škole, kde se má pohybovat agresivní muž se zbra-
ní. Strážníci na místě společně s PČR zjistili, že se oznámení 
nezakládá na pravdě a mělo jít pouze o bývalého žáka, který 
chtěl navštívit svoji bývalou učitelku. 

17. 3. 2023 - Strážníci byli přivoláni k bytu ženy, která se 
léčí s těžkou nemocí. Z bytu se ozývalo volání o pomoc, proto 
strážníci využili svého oprávnění otevřít byt. Na místo byla 
přivolána zdravotnická záchranná služba, která si ženu pře-
vzala do své péče. 

14. 3. 2023 - Žena hlídce oznámila napadení bankovního 
účtu, z kterého jí „zmizela“ finanční hotovost. Poškozená 
byla poučena, že celou věc musí řešit s PČR. Městská policie 

tímto apeluje na občany, aby si své účty více hlídali, protože 
k těmto podvodům dochází velice často.

6. 3. 2023 - Díky kamerovému záznamu byl zjištěn viník, 
který naboural vozidlem do prodejního stánku se zeleninou.

24. 2. 2023 - Žena si žádá asistenci hlídky na místě z dů-
vodu zabouchnutých klíčů v autě. Po otevření auta pomocí 
náhradních klíčů se zjistilo, že se ženě vybila i autobaterie. 
Strážníci proto pomohli ženě auto nastartovat pomocí star-
tovacích kabelů. 

23. 2. 2023 - Hlídka vykonávala měření rychlosti, při němž 
byla jednomu vozidlu naměřena rychlost 73 km/h. Řidič 
s přestupkem nesouhlasil a na svoji obhajobu uvedl, že měl 
hlad, a proto spěchal. Celá věc byla předána příslušnému 
správnímu orgánu.

19. 2. 2023 - Strážníkům bylo oznámeno, že dochází 
ke slovní rozepři mezi druhy. Hlídka na místě celou situaci 
uklidnila a doporučila jim, aby si celou věc vyříkali druhý den 
s čistou hlavou. 

18. 2. 2023 - Hlídka dostala oznámení o rozdělaném ohni 
v blízkosti lesa. Na místě byli zjištěni mladíci, kterým bylo 
sděleno, že oheň můžou rozdělávat jen na místech k tomu 
určených. Oheň následně uhasili.

8. 2. 2023 - Vrátná z domova pro osoby se zdravotním po-
stižením oznamuje, že v areálu pobíhá již několik dní pes. Po 
příjezdu hlídky na místo měl personál domova již psa odchy-
ceného. Později bylo zjištěno, že pes patří pracovníkovi, který 
do domova vozil vyprané prádlo a nechal ho vždy po svém 
příjezdu v objektu venčit. 

strážníci MP Horní Bříza

V Horní Bříze působím na pozici strážníka od roku 2013.  
Mým prvořadým cílem je zlepšit náhled Vás občanů na 
Městskou policii v Horní Bříze. Myslím si, že v dnešní době 
by městská policie neměla být chápána jen jako represiv-
ní složka, kterou bezpochyby je, ale měla by být především 
službou pro Vás občany. Chtěli bychom se zaměřit více na 
prevenci, pořádat besedy a přiblížit službu městské policie 
veřejnosti. Radním panem Bc. Zdeňkem Procházkou, oso-
bou pověřenou řízením Městské policie Horní Bříza, byla 
představena na březnovém zastupitelstvu nová koncepce 
MP, na jejímž vypracování jsem se také podílel. Jednotlivé 
body z této koncepce bych chtěl při svém působení na po-
zici vedoucího strážníka postupně plnit a uvádět do praxe.  
Přál bych si a budu dělat vše pro to, abyste se bez obav a kdy-
koli mohli na strážníky MP s jakýmkoliv problémem obrátit. 

František Dobrý 
                                                             vedoucí strážník MP
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Ohlédnutí se za společenskými akcemi
Velikonoční jarmark

Po úspěchu v loňském roce město uspořádalo v ne-
děli 2. dubna 2023 druhý ročník velikonočního jar-
marku. Sortiment nabízeného zboží byl oproti loň-
sku více než dvojnásobný, dorazilo kolem 25 trhovců.  
K dostání byly perníčky, keramika, velikonoční dekorace, ko-
ření, sýry, klobásy, proutěné a pletené výrobky, pralinky, šper-
ky, svíčky a další. Nechyběl ani řeznický stánek s občerstve-
ním, dobrota jménem Krakonošovy koule a kavárna Andělka 
z Plzně. Děti měly o zábavu postaráno – Pionýrská skupina 
si pro ně přichystala velikonoční úkoly a soutěže, Středisko 
volného času při ZŠ zas dílnu, kde si mohly děti vyrobit ve-
likonoční dekorace. SVČ také prodávalo hotové výrobky.  
I když se počasí příliš nevydařilo, akce byla hojně navštívena 
a opět po roce vzbudila pozitivní ohlasy. Už teď se proto 
můžete těšit na příští rok.

Oslavy osvobození
V úterý 9. května 2023 do Horní Břízy zavítal spolek Kom-

binovaný oddíl. Dopoledne proběhla beseda pro žáky posled-
ních ročníků Masarykovy ZŠ, během celého dne pak probíha-
la na ploše před sokolovnou výstava motocyklů, automobilů  

a další vojenské techniky. Počasí akci přálo a na prohlídku  
a kus řeči s Kombinovaným oddílem dorazila spousta ná-
vštěvníků. Později odpoledne se oddíl přesunul ještě k Do-
movu pro osoby se zdravotním postižením a pak se s námi 
rozloučil a pokračoval ve své cestě dál. 

Petr Koza 
foto: Josef  Fiala a Václav Šaroch

Přehled nadcházejících akcí města Horní Bříza
Den dětí – neděle 4. 6. od 14:00 do 17:00 

Slavnosti města – sobota 17. 6. od 13:00 do 01:00 

Keramický a farmářský trh – neděle 25. 6. od 9:00 do 16:00 

Zpívaná s Batalionem – sobota 15. 7. od 17:00 do 24:00 

Veselice u kapličky – sobota 12. 8. od 15:00 do 22:00

Aktuální a podrobné informace o akcích najdete na webu města v sekci volný čas - 
kulturní a sportovní akce. Pro přímý vstup stačí použít QR kód.

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Články, rozhovory, reportáže
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Knihovna Horní Bříza uspořádala besedu 
v Domově pro osoby se zdravotním postižením

Beseda se konala v jídelně Domova pro oso-
by se zdravotním postižením v Horní Bříze dne 
17. března 2023 v době od 10.00 do 11.30 hod.  
Na besedu byl pozván kronikář města Horní Bříza pan 
Čása, který vzhledem k jejím účastníkům vybral témata 
z dob minulých, která byla blízká všem přítomným, např. 
vznik znaku města Horní Bříza, průjezd vlaku do koncen-
tračního tábora, fabrika a těžba kaolinu, škola a další. Ne-
chyběly ani fotodokumentace promítané na plátně či kro-
niky města, které kolovaly mezi přítomnými k nahlédnutí.  
Pro velký úspěch se beseda uskutečnila ještě jednou ve čtvr-
tek 27. dubna 2023. Na ni si pan Čása připravil povídání  
o vzniku školství (od doby příchodu Cyrila a Metoděje až po 
dobu Marie Terezie). Zvláště se pak zaměřil na historii škol-
ství v Horní Bříze a jejím okolí, kterou doplnil o fotodoku-
mentaci.

Valentová Vladislava 
pověřená knihovnice

Ve středu 31. května 1995 
vyhasly pece hornobřízské šamot-
ky. Výroba zahájená v „Továrně 
na výrobu hliněného, kaolinového  
a šamotového zboží“, vybudo-
vané v letech 1896-1912 Joha-
nnem Fitzem v těsné blízkosti 
kaolinového ložiska v Horní 
Bříze, skončila. V šamotce se vyrábělo žáruvzdorné zboží, ka-
nalizační, chemická a hospodářská kamenina. Žáruvzdorné 
výrobky nacházely své využití při stavbách komplexů plynáren, 
elektráren a hutí. Z kameniny se budovaly kanalizační sítě svě-
tových velkoměst… 

Změna technologie zpracování oceli spolu s nástupem kana-
lizačních plastů přivodily klesající poptávku, výroba se stávala 
ztrátovou. Vedení Západočeských kaolinových a keramických 
závodů, a. s., se proto rozhodlo v šamotce výrobu s téměř stoletou 
tradicí k uvedenému dni ukončit. 

V areálu šamotky tím však výrobní aktivity neskonči-
ly. Zrodil se zde nový závod česko-německé společnosti 
„HOB CerTec, s.r.o.“

Motivací k založení společnosti bylo v roce 1994 hledá-
ní náhrady za zrušenou, technologicky zastaralou a vysoce 
neefektivní výrobu žáruvzdorného zboží, tzv. šamotky.

Diamorph hob certec, s.r.o.  – pokračovatel 
výrobních aktivit v bývalé hornobřízské šamotce

U zrodu HOB CerTec, 
s.r.o., byli Ing. Jaroslav Širo-
ký, tehdejší ředitel Keramiky 
HOB, a.s., a německý obchod-
ník Heinz Pöhlmann. 

Česká strana vložila do nově 
se rodícího projektu prostoro-
vé zázemí, německá nabídla 

znalost výrobní technologie keramických válečků (rolen) pro 
vypalovací pece keramických materiálů a obchodní zkuše-
nosti s tímto artiklem.

Společný projekt se pro tehdejší Keramiku HOB, a.s., 
ukázal jako zajímavý, a tak bylo v únoru 1995 přikročeno  
k založení společného podniku HOB Certec, s.r.o., společ-
ných vlastníků Keramiky HOB, a.s., a pana Heinze Pöhl-
manna.

14. prosince 1995 byl v Horní Bříze vyroben první vále-
ček.

První rok byl z hlediska provozu problémový. Byl 
ve znamení doladění výrobního procesu. Řada tech-
nologických kroků se musela od základu nově vyřešit. 
Naštěstí velmi životaschopné obchodní know-how umož-
nilo firmě přežít úvodní 2-3 roky a následně se vypracovat 
na jednu z vedoucích firem výroby a vývoje pecních válečků   
na evropském i světovém trhu.

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Články, rozhovory, reportáže
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Od založení společnosti v roce 1995 se postupně promě-
ňovala vlastnická struktura: z česko-německé společnosti na 
rakouskou (spolumajitel Lasselsberger), poté na švédskou, 
a nakonec na stávající anglickou. 

Společnost během svého fungování měnila také svůj název. 
Při prodeji firmy v roce 2011 švédským investorům se změ-
nil název společnosti z HOB CerTec, s.r.o., na diamorph hob  
certec, s.r.o.

Za zajímavou zmínku z této doby stojí návštěva hornob-
řízského provozu švédským králem Karlem XVI. Gustavem 
v roce 2012.

V roce 2019 prodala švédská skupina Diamorph společ-
nost anglickým investorům. Současným stoprocentním vlast-
níkem je anglická firma Epiris se sídlem v Londýně.

Mateřská společnost Diamorph se při své expanzi, zaháje-
né právě posledními vlastníky, rozdělila na tři divize, přičemž 
diamorph hob certec, s.r.o., se stal součástí divize High Tem-
perature Solutions Diamorph. 

V rámci této restrukturalizace bylo rozhodnuto, že sídlo 
vedení této divize bude v Horní Bříze.

Ředitelem divize HTS (High Temperature Solutions) se 
v roce 2020 stal Ing. Jan Roubal, MBA, který je od roku 2012 
zároveň jednatelem společnosti diamorph hob certec, s.r.o.

Od zahájení výroby zůstaly technologické kroky stejné, ale 
postupně se modernizovala a rozšiřovala technologie s užitím 
surovin z lokálních a evropských zdrojů.

V roce 2017 byla, z kapacitních důvodů, doplněna pec firmy 
Riedhammer (D) postavením největší plynové pece na výrobu 
keramických válců na světě. Pec unikátní konstrukce s mož-
ností výpalu až 7 m dlouhých válečků dodala a.s. Teplotechna.  
Na odpovídající potřeby bylo rozšířeno sušení v sušárnách též 
od firmy Tepoltechna, a.s., a úsek obrábění byl přesunut do 
nové haly. V posledních třech letech došlo k vývoji nových 
materiálů pro válečky, z nichž některé jsou ojedinělé a obdob-
né není schopna konkurence nabídnout.

Další fáze rozvoje byla nastartována v roce 2022, kdy ang-
lický vlastník uvolnil finance na modernizaci a rozšíření sušá-
ren. V současnosti probíhá instalace speciálního jeřábového 
systému, který by měl společně s dalšími kroky navýšit kapa-
citu výroby o dalších 20 %.

Diamorph hob certec, s.r.o., v rámci restrukturalizace sku-
piny Diamorph rozšiřuje v současnosti výrobu o filtrační ma-
teriály a cementové desky podle know-how z Anglie, začíná 
dodávat své výrobky i pro automobilový a sklářský průmysl.  
Téměř 95-97 % produkce je exportováno na zahranič-
ní trhy v Evropě, Asii, na Středním východě i v Ame-
rice. Za 25 let své existence firma prodala přes 6,6 mi-
lionů válečků 200 zákazníkům v 35 zemích světa. 
S objemem výroby postupně rostl i počet zaměstnanců. Z pů-
vodních začínajících 15-20 jich v současnosti diamorph hob 
certec, s.r.o., zaměstnává kolem 70 a počítá se s dalším nárůs-
tem.

Ladislav Čása 
kronikář města Horní Bříza

  Pokud chcete vědět o historii města Horní Bříza více, sledujte kronikářskou rubriku 
na webu města. Pro přímý vstup stačí použít QR kód.
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Vědkyně z Horní Břízy

Eliška Jandová se do Horní Břízy přistěhovala se svojí ro-
dinou v šesti letech. Odchodila zdejší Masarykovu základní 
školu, poté studovala gymnázium v Plzni. Původně chtěla být 
ekonomkou tak jako její maminka. Dále uvažovala i o studiu 
jazyků. Nakonec ji ve čtvrťáku na gymnáziu nadchla genetika. 
Rozhodla se tedy udělat maximum pro to, aby se dostala na 
Přírodovědeckou fakultu Univerzity Karlovy. To se jí nako-
nec podařilo. Zde získala bakalářský titul v oboru Molekulární 
biologie a biochemie organismu.  Momentálně na stejné uni-
verzitě dokončuje navazující magisterské studium, při kterém 
aktivně zkoumá nové diagnostické metody pro pacienty s ra-
kovinou tlustého střeva a konečníku. Chystá se pokračovat  
i na doktorandské studium, ve kterém se zaměří na leukémii. 

Eliško, můžeš nám svůj obor trošku přiblížit?
S oblibou říkám, že je to takový výpomocník doktorů. My 

jsme ti, co jsou v laboratoři, a lékaři od nás dostávají vyhod-
nocené informace, podle kterých se rozhodují, jak dále léčit. 
Je to vlastně studium na úrovni buněk. Buňky tvoří každý živý 
organismus, například i lidské tělo. A my studujeme, jak to 
v těch jednotlivých buňkách funguje. Jak to, že nás tyto buňky 
udrží na živu? Jak je možné, že nám slinivka vyrábí inzulin? Je 
to studium na těch nejmenších možných molekulách, taková 
titěrná práce. Je to náročné studium, při kterém člověk stráví 
ve škole většinu svého času. 

Jaké byly začátky tvého studia?
Pro mě bylo překvapení, že jsem vůbec udělala přijímačky 

z chemie. Jinak první rok byl příšerný. Po své první  zkouš-
ce z anorganické chemie jsem se rozbrečela v Praze v metru. 
Zkoušku jsem sice udělala, ale zkoušející mi řekl, že si myslí, 
že tohle není studium pro mě a že bych měla skončit. A to se 

mi během bakalářského studia stalo ještě dvakrát.

Pro koho je tedy takový obor vhodný?
Rozhodně by tam měl jít člověk, kterého zajímá, jak vše 

funguje právě na úrovni buněk. Systém studia na naší fakultě 
je dost sympaticky nastaven. Umožňuje totiž studentovi, aby 
se profiloval už na začátku svého studia. Někoho totiž může 
zajímat studium bakterií a virů, dalšího studium kytek, něko-
ho zas studium člověka, jiný zas neví, k čemu přesně by chtěl 
směřovat. Já od začátku věděla, že se chci věnovat studiu člo-
věka. Pro porovnání - doktoři se hodně zajímají o to, co a jak 
funguje mezi jednotlivými orgány. My se detailně zajímáme  
o to, co a jak funguje v jednotlivých orgánech. 

Měla jsi někdy chuť skončit? 
Bylo to asi ve druháku. Studium mě tou dobou nebavilo 

a chtěla jsem skončit. Ani nevím, jak se to stalo, ale zůstala 
jsem. Teď jsem za to ráda. 

Byla jsi předem rozhodnutá, že po dokončení ba-
kalářského studia budeš pokračovat i na studium 
magisterské?

To bylo od začátku jasně dané. V našem oboru s bakalářem 
není tolik možností. Magisterské studium je potřeba, pokud 
člověk chce dělat alespoň nějakého  základního vědeckého 
pracovníka.

Jak vypadá navazující magisterské studium?
Bakalářské studium je převážně teoretické. Až v rámci ma-

gisterského studia začíná student pracovat i prakticky. Záleží 
pak na tom, jakou laboratoř a jaký projekt si student vybere. 
Jinak začátky mého magisterského studia byly dost nároč-
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né. Nastoupila jsem v době, kdy zde začal covid a veškeré 
restrikce s ním spojené. Do toho mi začaly záněty duhovky. 
Tři čtvrtě roku jsem na jedno oko neviděla, hrozilo že oslep-
nu. Společně s tím jsem měla táhlé bolesti zad. Vše vyústilo až 
v to, že mi byl diagnostikovaný Morbus Bechterevi (Bechtě-
rova nemoc).

A jaký projekt sis vybrala ty? 
Momentálně se věnuji studiu kolorektálního karcinomu. 

To jsou nádory tlustého střeva a konečníku. V současné době 
věda dokáže detekovat změny, mutace v genetické informaci, 
které mohou za vznik nádoru. Jde to ale pouze odebráním 
vzorku nádoru, který se pak zkoumá v laboratoři. Já se v rám-
ci své diplomové práce zabývám novou neinvazivní metodou. 
Při té by mohl stačit pouhý odběr krve a dalo by se podle toho 
sledovat, jak nádor roste, jak se vyvíjí, jestli jsou tam nějaké 
další změny, které jsou důležité pro správné stanovení léčby. 
Takže v praxi by to teoreticky vypadalo tak, že by lékař pa-
cientovi nemusel operativně odebírat střevo, nebo konečník, 
ale stačilo by odebrat pouze krev. Tu bychom my analyzovali 
v laboratoři a podle výsledků by lékař například věděl, jakou 
konkrétní chemoterapii pro pacienta zvolit, aby léčba byla co 
nejefektivnější a nejúčinnější. 

Jak takový výzkum probíhá? 
Výzkum vypracovávám pod druhou lékařskou fakultou, 

konkrétně v molekulární laboratoři Clip ve fakultní nemoc-
nici Motol. Mojí školitelkou je paní doktorka Boublíková. Ta 
působí jako onkoložka v Thomayerově nemocnici v Praze. 
Diplomovou práci vypracovávám sama, ale vzorky mi chodí 
z Thomayerovy nemocnice, z Benešova, z Motola, myslím že 
i z Hradce Králové. Ve výzkumu mám asi 24 pacientů. Od-
běry krve se ale nedělají pouze jednou, ale několikrát, podle 
toho, co se zrovna s pacientem děje nebo jak se mu mění 
léčba. Takže vzorků, které jsem v rámci své diplomové práce 
musela zpracovat, bylo od těchto 24 pacientů dohromady více 
než 200.

Chystáš se pokračovat i na doktorandské studium. 
Budeš se nadále věnovat kolorektálním karcinomům?

Původní vidina byla, že ano. Pak jsem ale dostala nabídku 

tady v Plzni a přijala ji. V září jsem totiž absolvovala speciál-
ní dvoutýdenní letní školu. Při té jsem se blíže seznamovala 
a učila, jak pracovat s jednou konkrétní vědeckou metodou. 
Byla to super zkušenost, která mi rozšířila znalosti. Právě zde 
jsem potkala paní doktorku Holubovou z biomedicínského 
centra, která mi později nabídla místo pro doktorandského 
studenta zde v Plzni. Budu pokračovat v tématu rakoviny, ale 
přejdu k nádorům krve – takzvané leukémii. 

Můžeš nám tvůj budoucí výzkum trošku přiblížit? 
Při leukémii se nádorové buňky snaží uniknout našemu 

lidskému imunitnímu systému. Proto my lidé nejsme schopni 
se s rakovinou sami vypořádat. Existuje takzvaná CAR T-cell 
terapie, která spočívá v tom, že se vezmou imunitní buňky 
nemocného pacienta a v laboratoři se upraví tak, aby dokáza-
ly poznat nádorové buňky v těle a aby dokázaly tu rakovinu 
v těle pacienta zabít. Jenže problém je v tom, že nádorové 
buňky jsou dost chytré a občas se změní, aby vypadaly jinak, 
aby je naše terapie upravených imunitních buněk nerozeznala. 
Mým úkolem bude donutit nádorové buňky k tomu, aby zů-
staly stejné a neměnily se. Tím pádem by nedokázaly uniknout 
a schovat se před léčebnou terapií. V praxi by to tedy vypa-
dalo tak, že se nejprve podá můj lék, který donutí nádorové 
buňky zůstat stejné, a poté se podá již zmiňovaná CAR T-cell 
terapie, která nádorové buňky zničí.

Co ještě je třeba v rámci doktorandského studia ab-
solvovat? 

V rámci doktorandského studia musím ještě navštěvovat 
nějaké kurzy. Nejsou pravidelné a jsou svázané s tématem, na 
kterém se podílím. Zároveň je  podmínkou, že musím absol-
vovat minimálně dvouměsíční mezinárodní stáž. Také musím 
napsat a vydat nějaké odborné články a obhájit svoji disertační 
práci.
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Máš už konkrétní představu o nějaké zahraniční 
stáži?

Pojedu do laboratoře v Londýně, kde mi bylo také nabíd-
nuto místo pro doktorandského studenta. Naše laboratoře 
navíc spolupracují s laboratoří v Rakousku, Polsku a Filadelfii, 
takže uvidíme, jaké možnosti se ještě naskytnou. 

Co bude náplní tvé práce v budoucnu po ukončení 
doktorandského studia? 

Vědecký pracovník spočívá v tom, že je součástí nějaké 
skupiny. Skupina má šéfa, který vybírá projekty, na kterých 
se bude pracovat.  Podle toho vědec pracuje a zkoumá, dělá 
experimenty, píše články, jezdí na konference a žádá o granty. 
Ty jsou důležité pro to, aby byl na výzkum dostatek financí. 
V zásadě člověk pořád jenom bádá.  

Eliško, dočetla jsem se, že jsi vyhrála první místo 
v uznávané vědecké soutěži. 

Ano, soutěž se jmenuje Fame lab a vznikla v Británii. Je 
to mezinárodní soutěž, ve které musíš za tři minuty srozu-
mitelně vysvětlit vědecké téma, které si sám vybereš. Na 
to dané téma musíš být expert a musíš to vysvětlit tak, aby 
to pochopila i laická veřejnost. Nemůžeš mít žádné au-
diovizuální pomůcky, projektor ani nic takového. Dovo-
lené jsou jen takové pomůcky, které si dokážeš na pódium 
sám přinést a i odnést. Hodnotí tě odborná porota, která 
má pak také tři minuty na to, aby se tě doptala, na co chce.  

Přihlašování do soutěže probíhalo pomocí videonahrávek, to 
byla hrozná sranda. Nahrávala jsem video asi natřicetkrát. Můj 
kocour Mikeš se totiž rozhodl, že se mi bude neustále plést do 
záběru. Z celé republiky je pak do finále vybráno jedenáct lidí. 
No a já byla vybraná. Mé vystoupení, které jsem měla připra-
vené, se jmenovala „Hope in drop of  blood” (Naděje v kapce 
krve). Téma může být jiné než při přihlašování. Důležité je, 
aby tomu člověk rozuměl. Finále se konalo v Praze, no a já 
jsem to nějakým způsobem vyhrála. 

Jaké byly tvé pocity po vítězství, čekala jsi to? 
Vůbec ne, já to šla jen zkusit. Já nerada vystupuji před lid-

mi. Hlavně se mi pak otočil život vzhůru nohama. Byla jsem 
pozvána na Britskou ambasádu, setkala jsem se s předešlým 
velvyslancem. Kontaktoval mě Vědátor, to je vědecký popu-
larizační web. Dělala jsem rozhovor pro Uk forum. Dostala 
jsem možnost reprezentovat Univerzitu Karlovu v další po-
pularizační soutěži. Vystupovala jsem s krátkým textem na 
reprezentačním plese Univerzity Karlovy a teď se chystám 
do Olomouce, kam jsem pozvaná jako host do diskuzního 
panelu „Pod vlivem vědy“. Možná budu ještě vystupovat 
na Majálesu a ještě jedu na Science festival do Cheltenhamu  
v Británii. Pak budu ještě vystupovat na Věda festu v Dejvi-
cích. 

Následovalo mezinárodní kolo, jak jsi dopadla tam? 
Mezinárodní kolo proběhlo online. Nebyla jsem tedy už 

tolik nervózní. V mezinárodním kole jsem se umístila na dru-
hém místě.
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Co považuješ za benefity a naopak negativa svého 
povolání? 

Benefity jsou rozhodně, že se nenudím a není 
to monotónní práce. Ačkoliv se zdá, že už jsme  
objevili vše, tak je stále co objevovat. Na druhou stranu je 
třeba jít ve výzkumu vážně do hloubky, protože takové ty zá-
klady už objevené byly. Ale obecně bych řekla, že k tomu dok-
torátu a celkově k vědecké sféře je více negativ. U nás v České 
republice není naše pozice moc dobře placená. Jako vědec 
jsem tedy hodně závislá na grantech, o které při jednotlivých 
výzkumech žádáme. Většinou se dělá i více projektů naráz,  
a to i v rámci mezinárodní spolupráce. To ale znamená, že je 
třeba práci obětovat většinu svého času. Zároveň je třeba se 
celoživotně vzdělávat a sledovat, co se kde objevilo nového.

Jde skloubit život vědkyně s rodinným životem? 
Záleží na tom, kde a co člověk dělá. Mnohdy může být pře-

kážka už v samotném těhotenství. To kvůli různým chemiká-
liím, které se při naší práci využívají a není vhodné, aby s nimi 
manipulovaly těhotné ženy. Druhý faktor je to, že ačkoliv se 
to nezdá, tak je výzkum i fyzicky náročný. Což jsem i já jako 
člověk s Bechtěrovo onemocněním pocítila. A pak hraje roli 
samozřejmě čas. Určitě je to náročné a myslím, že my ženy to 
máme ve vědě náročnější než muži. 

Myslíš, že je obecně ve vědě více žen, nebo mužů?
To nedokážu úplně posoudit. Spíš bych řekla, že o chla-

pech se víc mluví. Možná je to tím, že bývají průbojnější, ale 
nevím, těžko říct. 

Můžeš nám říct něco více o popularizaci vědy?
Snažíme se lidem předat nějakou vědeckou informaci v zá-

bavné formě. 

Nejde tedy o to popularizovat vědu jako takovou, ale 

jde o to předat nové informace?
Jde to tak i tak. Popularizátorů je v Česku hodně, ale nedá 

se tím moc dobře uživit. Naopak třeba v zahraničí se tím lidé 
regulérně živí.  

Zmiňovala jsi několikrát své onemocnění. Řekneš 
nám k tomu něco více? 

Ano. Svým onemocnění se netajím. Kdysi mě někdo oso-
čil, že se flákám a že vlastně nejsem nemocná. Já bych chtěla 
ukázat, že mezi námi jsou lidé, kteří jsou nemocní, ale ne-
vypadají na to. Když mě člověk vidí na ulici, tak by řekl, že 
jsem zdravá. Nikdo ale už nevidí to, že jsem se včera nemohla 
zvednout ze záchodu nebo už jenom na něj dojít byl problém.   
Mé onemocnění je také jeden z důvodů, proč jsem se pevně 
rozhodla pokračovat na doktorandské studium. Jenom díky 
vědcům, kteří vyvinuli biologickou léčbu, jsem já schopná 
fungovat a vidět. Morbus Bechtěrev je revmatické zánětlivé 
onemocnění, při kterém srůstá páteř a nemocný má záněty 
v kloubech. Přidruženým onemocněním často bývají různé 
záněty střev nebo záněty duhovky, tak jako tomu bylo u mě. 
Ale právě díky biologické léčbě se dá i s tímto onemocněním 
fungovat. A mě to motivuje. Chtěla bych pomoct lidem, kteří 
jsou na tom ještě tisíckrát hůř než já. Jinak třeba právě v rev-
matických onemocněních je pro bádání ještě spoustu prosto-
ru.

Dodala bys na závěr rozhovoru ještě něco?
Asi pokud někdo váhá, zda se vydat tímto směrem, tak ať 

to zkusí. Je to sranda! A je skvělý, že člověk začne věcem ro-
zumět a chápat, co proč a jak funguje. 

Eliško, mockrát děkuji za tvůj čas a velmi zajímavý 
rozhovor!

Jessica Kuttová 
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Jaro v naší školce
V masopustním týdnu na téma „Káťa a Škubánek“ jsme 

si s dětmi povídali o  tradicích, které se k tomuto období vá-
žou. V tomto týdnu jsme si užili jak poznávání  tradičních 
masek v průvodu na vesnicích, tak i přehlídky dětí v kostý-
mech na třídním karnevalu. Děti si zasoutěžily, zatančily 
i zamlsaly. Po karnevalu jsme se v naší školce  začali loučit 
se zimou a těšit se na první pozdravy jara. Příroda se zača-
la probouzet a  my jsme mohli objevovat její krásy. V trávě  
i v zahradách jsme na vycházkách objevili  první jarní květiny.  
Ve třídě Papoušků si děti vyslechly čtený příběh „První sně-
ženka“. Sněženky si  nakreslily a naučily se zpívat píseň „Jaro 
dělá pokusy“. Ve třídě Motýlků se děti naučily píseň „Sedmi-
kráska“. Jarní květiny poznávaly  v ilustracích a vytvářely je  
z geometrických tvarů. Připravily si malovaný květináč,  zasa-
dily si do něj dýňová semínka a začaly se o ně starat. 

Ve třídě Dráčků se děti učily jarní květiny v přírodě po-
jmenovat. Přesazené květiny do truhlíku poznat svými smy-
sly a starat se o ně, aby nám dlouho kvetly. Naučily  se pí-
seň „Ospalá sněženka“ a z barevných papírů vytvořily ve 
školce záhonky krokusů,  narcisů, sněženek a tulipánů.  
S příchodem jara si děti ve třídě Berušek vyrobily z přírodního 
materiálu Morenu. Společně v průvodu se zpěvem ji vynesly 
k potoku Bělá a rozloučily se se zimou. Na jaře se probouzí 
některá zvířata ze zimního spánku, ptáci se vracejí z dalekých 
cest. Pozvali jsme k nám do školky pana Vobrubu z plzeňské 
ZOO, od  kterého se děti dozvěděly spoustu zajímavých in-
formací ze života zvířat i ptáků. Nepřijel  sám. Přivezl s sebou 
vycpaná zvířata i krásné fotografie. Své poutavé vyprávění do-
plnil  hrou na klavír a všichni společně jsme zpívali. 

Ve všem tom jarním dění nesmíme zapomínat na společen-
ský a kulturní prožitek našich dětí. Proto jsme 31. 3. navštívili 
divadlo na Nové scéně Plzeň, kde jsme společně  zhlédli balet 
„Sněhurka a sedm trpaslíků“. Pro většinu dětí to bylo první 
setkání s tímto  divadelním žánrem. Bylo poznat, že děti balet 
zaujal. Odjížděli jsme do naší školky s pocitem příjemně pro-
žitého dopoledne. 

Pak už jsme se ve školce připravovali na Velikono-
ce. Děti si ozdobily vajíčka.  V každé třídě vznikaly ori-
ginální kraslice. Některé byly malované, jiné zdobe-
né  dekoračním pískem nebo bavlnou. V naší školce 
vznikaly veselé zápichy slepiček,  vajíček, kuřátek nebo za-
jíčků. Společně jsme se naučili velikonoční koledy, písně,  

seznámili se s tradičními předměty a zvyky, které se pojí  
k Velikonocům. Venku před  školkou děti zahlédly barevné 
pentle, a tak začalo stopování. Stopování jde nejlépe  pej-
skům, proto ani tady nemohl chybět náš kamarád Škubánek. 
Ten den nám sluníčko  zrovna moc nesvítilo, přesto se děti 
odvážně vydaly hledat cestu. Objevily celkem 7  úkolů ozna-
čených velkou kraslicí s podobiznou pejska Škubánka, pocti-
vě je vyplňovaly a společně si při tom pomáhaly. Velikonoční 
stopování zvládly děti výborně, a tak se zakrátko radovaly 
z nalezené odměny, kterou našly u velikonoční slepičky. Po 
svátcích jsme si ve školce povídali, jak jsme prožili Veliko-
noce doma. Také  Škubánek měl zapsanou další návštěvu  
u kamaráda ve svém deníku. Na svých  návštěvách poznává 
další zvířecí kamarády, ale někdy je neumí určit. Proto jsme 
se i s dětmi zaměřili na poznávání domácích zvířat i jejich 
mláďat. Hráli jsme si na zvířátka  i se zvířátky. Ze všech oken 
naší školky se ozývaly písně: „Štěně“, „Hrálo si koťátko“,   
„Našli jsme mláďátko, čí je čí“. Vznikaly podobizny zví-
řat polepením natrhaného papíru, skládáním z papíru 
a ve třídě Motýlků technikou omotání kartonu bavln-
kou. Na  vycházkách jsme zblízka pozorovali živá zví-
řata na dvorku. Děti ze třídy Papoušků  navštívily sta-
tek ve Staré vsi, kde je nejvíce zaujalo dvoudenní jehně.  
Skotačivá mláďata jsou neustále v pohybu. Pohyb je dů-
ležitý i pro lidské tělo, a proto děti ve školce i venku ve-
deme k těmto zdravým návykům. Ke sportování využí-
váme často i multifunkční hřiště, lanové centrum, obě 
zahrady školky a každý týden jezdíme s dětmi na plavání. 
Pravidelně nacvičujeme pohybové vystoupení, ke kterému 
si děti samy  vybraly písničku z pohádky Vaiana „Kam do-
plout mám“. Na tuto píseň budou děti cvičit na přehlídce 
mateřských škol „Kralovická Mateřinka“. Děti si zažijí ve-
řejné vystoupení  na pódiu, ale už teď poznávají, co vše je 
potřeba pro to ještě připravit (nácviky, kostýmy,  doprava).  
V měsíci dubnu jsme oslavili „Den Země“. Povídali jsme si 
o planetě Zemi, o  třídění odpadu a recyklaci. Děti ze třídy 
Berušek si hrály na popeláře. Ve třídě Dráčků  děti vyrobily 
planetě Zemi velké společné přání plné srdíček, do kterých 
kreslily vše  krásné, „Aby bylo na Zemi milo“. Ve třídě Pa-
poušků si děti vytvořily veselou planetu a  naučily se básničku 
„Naše Země“. Všichni jsme se zapojili do projektu „Uklidíme  
Česko“. Společně jsme po okolí posbírali a roztřídili odpadky. 
Kéž by všichni lidé mysleli  na „zdraví“ naší planety. 

Poslední dubnový den ve školce jsme plánovali zdobení 
májky, společně děti  s rodiči, s pečením buřtů na školní za-
hradě. Bohužel, počasí nám nepřálo. Vytrvalý  drobný déšť 
nepřestával, a tak byla akce zrušena.  

Přichází měsíc květen a s ním nám bude jarní slunce jistě 
více hřát a svítit. Aby  bylo slunečních paprsků dost, vymalo-
valy si děti ze třídy Dráčků velká slunce do oken.  Tak bude-
me doufat, že bude krásně. Čeká nás totiž spousta výletů za 
zábavou i za  poznáním. Ale o tom Vám napíšeme zase někdy 
příště. 

Jana Juhová 
učitelka 1. mateřské školy
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2. mateřská škola
Naši milí sousedé, 

od našeho posledního setkání v Hornobřízském zpravodaji 
uplynula již nějaká doba, a tak Vám nyní můžeme vykreslit 
nějaké zajímavé události, které se u nás ve školce odehrály.

O nevšední akci (nebo taky událost či fakt hodně zajíma-
vou dětskou party) se postaral pan Petr Havlan, který k nám 
do školky přivezl na padesát ručně vyráběných afrických bub-
nů. Každé z dětí si smělo jeden buben vybrat, prohlédnout, 
a hlavně hodně hlučně vyzkoušet. Pod vedením bubeníka 
Havlana jsme se na chvíli stali africkou domorodou vesnicí. 
Improvizace byla na místě, vznikaly i nové autorské skladby, 
které však nikdo nestihl zaznamenat. Mimo bubnování se děti 
směly oddat také tanci v rytmu. Celá událost byla provázána 
smíchem a radostí. Přáli bychom Vám, abyste byli u toho, ale 
bubnů bylo pouze padesát. 

Novou zkušenost pro naše předškoláky připravili ve zdej-
ší Masarykově základní škole. Naše nejstarší děti, které by 
měly od září nastoupit povinnou školní docházku, strávily 
jednu milou vyučovací hodinu v první třídě. Jelikož máme 
v letošním roce větší počet předškoláků, rozdělily se děti na 
dvě poloviny a následně se jich ujaly dvě milé paní učitelky. 
Předškoláci tak měli možnost se hravou a zajímavou formou 
seznámit jak s budoucím obsahem jejich vyučování, tak také 
s prostředím školy a s částí prvostupňového učitelského sbo-
ru. Domníváme se, že je zcela evidentní, jak je spolupráce se 
školou důležitá. U předškoláků tato zkušenost alespoň z části 
odbourává pocit nejistoty a nervozity před vstupem na půdu 
základní školy. Rádi bychom toto přátelské spojení udrželi  
i nadále. 

S příchodem jara přišly také Velikonoce. Tento křesťanský 
svátek vnímají všechny děti hlavně jako milé barevné období, 
kdy se barví vajíčka, pletou pomlázky, a hlavně přihopsá ten 

hodný, leč trochu tajemný zajíček, který unese značnou dávku 
čokolády a mnohdy i jiné objemnější dárečky. Naše školkové 
Velikonoce se také nesly v klasickém duchu české tradice. Vy-
vrcholením byl příchod zajíčka, který rozdal drobné dárečky 
pro radost. Na chlupatého ušáka jsme všichni společně čekali 
na zahradě a dlouhou chvíli jsme si krátili sportovními úkoly, 
které byly pro děti připraveny po celém areálu školky. Zajíček 
nás nejspíše sledoval, neboť jakmile splnily úkol všechny děti, 
byl již mezi námi a těšil se naší přítomností. Opět platí, že 
děti měly radost a snad přibyla i milá vzpomínka na dětství 
strávené ve školce. 

Brzy po Velikonocích přišla na řadu májka a pálení čaro-
dějnic. Letos jsme tento den pojali jako možnost strávit hezké 
odpoledne na zahradě naší školky s dětmi i jejich rodiči. Pro 
všechny zúčastněné byly připraveny zajímavé úkoly na procvi-
čení těla, ducha i mysli. Za splnění těchto úkolů si směl každý 
uvázat barevný fáborek na připravenou májku, která byla pro 
radost všech záhy vztyčena dobrovolníky z řad přítomných 
tatínků. Na druhé straně zahrady již plápolal oheň, nad nímž 
se opékaly i připékaly buřty. Tento den nám přálo počasí, a tak 
byla velmi hojná účast. Doufáme, že se májka dětem, rodičům 
i sourozencům líbila a že si odpoledne užili stejně tak dobře 
jako my. 

Konec školního roku s sebou přinese ještě mnoho zají-
mavých událostí, které dětem zpestří běžný školkový režim. 
V předcházejících měsících jsme se stále potýkali s vysokou 
nemocností dětí i zaměstnanců, která nám všem znepříjem-
ňovala život. Doufáme, že teplé měsíce pomohou ke zlepšení 
zdravotního stavu všech a bude již jen lépe. Zdraví, energii  
a radost ze života přejeme nejen našim dětem, ale i Vám všem 
ostatním!

Markéta Romanuttiová    
učitelka 2. mateřské školy
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Školní rok 2022/23 na odborném učilišti
Prázdniny klepou na dveře a my hodnotíme nejen uplynulý 

školní rok, ale také se připravujeme na ten příští. Není ta-
jemstvím, že se střední školy rychle naplňují díky silným roč-
níkům, které začínají vycházet ze základních škol. Také naše 
škola zaznamenala v tomto školním roce navýšení počtu žáků 
a vzhledem k počtu přijatých žáků hlavně maturitních oborů, 
ale i oborů tříletých, tento trend pokračuje. Těší nás přede-
vším výrazný zájem o keramické a kamnářské obory, které 
byly v letech minulých opomíjeny.

Také v tomto školním roce získali naši žáci ocenění v řadě 
soutěží. Největší radost nám udělali budoucí obkladači, kteří 
zvítězili v celostátní soutěži Obkladačská naděje XVI - Czech-
Skills 2023. Soutěž pořádal Cech obkladačů ČR v areálu ško-
licího centra RAKO v Horní Bříze. Adam Mašek a Petr Ven-
cl v konkurenci dalších devíti družstev vybojovali 1. místo, 
a v tomto školním roce se tak stali nejlepšími žáky oboru 
obkladač v rámci celé České republiky. Za zmínku také stojí 
soutěž Tutanchamon a jeho svět 2022, kterou organizova-
la pojišťovna Kooperativa ve spolupráci s Českým egypto-
logickým ústavem Univerzity Karlovy. Naše žákyně keramic-
kého maturitního oboru obsadily první tři místa. Věcné ceny 
vítězkám  předával světově uznávaný egyptolog profesor Mi-
roslav Bárta.

V květnu a červnu nás čeká ještě řada akcí. Skupi-
na keramiků odletí v rámci projektu Erasmus+ na stáž 
do Portugalska, zúčastníme se také krajské přehlídky ře-
meslných oborů Ručičky kraje v Plzni a Májového dne  
v Muzeu a galerii severního Plzeňska v Mariánské Týnici. 
V červenci bude končit rekvalifikační kurz Kamnář 
montér topidel. Ten příští, který začne následující škol-
ní rok, je již zcela obsazen. Budou pokračovat také ve-
řejností velmi oblíbené keramické kurzy pro dospělé. 
Závěrem mi dovolte popřát jménem zaměstnanců naší školy 
všem čtenářům Hornobřízského zpravodaje krásné léto a bá-
ječnou dovolenou.

Ivana Škreňová 
zástupkyně ředitele 

Střední odborné učiliště stavební, pracoviště Horní Bříza
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Cyklomapa a výtvarný obor ZUŠ
Výtvarný obor ZUŠ Kralovice a žáci z Horní Bří-

zy a Kaznějova se úspěšně podíleli na tvorbě nové ruč-
ně malované cyklomapy severního Plzeňska. Díla na-
šich žáků naleznete v různých obcích severního Plzeňska 
na patřičných tabulích nebo je možné si je prohlédnout 
také v brožuře, která byla k těmto mapám vytvořena.  
Žáci pro tyto účely malovali různé zajímavos-
ti dané lokality, jako například zámky, zříceniny, kap-
ličky, klášter, mlýn i kaolinový lom. Tato mapa krás-
ně kombinuje geografická fakta s dětskými malbami. 
Vzpomeňte si na nás, až příště pojedete na kole a budete pře-
mýšlet, co ještě můžete navštívit.

Žáci ZUŠ uspěli v soutěžích na celostátní úrovni
Žáci hudebního oboru ZUŠ Kralovice reprezentovali na 

soutěžích a zaznamenali úspěchy. V letošním roce se konaly 
soutěže v oborech Hra na akordeon a Komorní hra s převa-
hou dechových nástrojů. 

V kategorii Komorní hra s převahou dechových nástrojů 
naši školu reprezentovalo jedno uskupení ve složení Babo-
rová Eliška (akordeon), Beneš Jakub (trubka), Moulis Matěj 
(violoncello), Šafařík Vilém (bas-klarinet), Šlehoferová Stella 
(alt-saxofon), Váhala Jakub (cajon), Váhala Matouš (baskříd-
lovka), které v krajském kole získalo 1. místo s postupem do 
celostátního.

Dne 22. dubna 2023 proběhlo v Liberci celostát-
ní kolo soutěže, kde tento soubor obsadil rovněž 1. místo. 
Dále proběhla soutěž ve hře na akordeon, kde v okresním 
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Základní umělecká škola Kralovice,  
pobočka Horní Bříza

kole uspěli: Gallik Matyáš, Rídlová Kateřina, Král Tomáš, 
Štěrba Antonín, Kloudová Ema, Lehner Tomáš, Baborová 
Lucie a DUO - Gallik Matyáš, Rídlová Kateřina.

Do krajského kola se probojovali a uspěli v něm: Rídlová 
Kateřina 1. místo, Král Tomáš 2. místo, Gallik Matyáš 2. mís-
to, Štěrba Antonín 2. místo, Kloudová Ema 1. místo, Babo-
rová Lucie 2. místo a DUO - Gallik Matyáš, Rídlová Kateřina 
1. místo.

Děkujeme žákům, vyučujícím a rodinám za přípravu a vý-
bornou reprezentaci ZUŠ Kralovice a přejeme mnoho úspě-
chů do příštích let.

Výuka v ZUŠ
Základní umělecká škola Kralovice a její pobočky v Kazně-

jově a Horní Bříze nabízejí umělecké vzdělání v hudebním, 
výtvarném a tanečním oboru.

Taneční obor – zaměřený na balet a scénický tanec (pouze 
na pobočce v H. Bříze)

Výtvarný obor – zaměřený na kresbu a malbu se začle-
něním jiných uměleckých prostředků (pouze na pobočkách  
v H. Bříze a Kaznějově)

Hudební obor – vyučujeme: akordeon, bicí (pouze v Kra-
lovicích), české dudy, fagot, housle, klarinet, klasická kytara, 
klavír, pozoun, příčná flétna, saxofon, sólový zpěv, trubka, 
violoncello, zobcová flétna.

Přihlášky se posílají elektronicky na našich webových 
stránkách: www.zuskralovice.cz a je možné je posílat kdyko-
liv. Zde se také dočtete více informací, nebo můžete zavolat 
na telefon: 725 852 007. Noví žáci jsou přijímáni do naplnění 
maximální kapacity daného oboru. Přednostně jsou přijímá-
ni žáci, kteří se dostaví také k zápisu, který se běžně pořádá 
na konci května nebo začátkem června, případně září. Při-
jímání nových žáků vždy probíhá na začátku pololetí (září  
a únor).

Těšíme se na viděnou! 
Luboš Marek, ředitel školy 
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Fit Club Veronika se raduje  
z medailových úspěchů na tanečních soutěžích

V sobotu 5. března 2023 vybojoval zlatou medaili na ta-
neční soutěži Czech Dance Tour dámský tým step aerobiku. 
Nejvyšší příčka v regionálním kole pro Západočeský a Kar-
lovarský kraj, které se konalo v plzeňské hale TJ Lokomotiva, 
nám zajistila postup do republikového kola. Do soutěže jsme 
se přihlásily se sestavou pro 8 cvičících, kterou jsme natréno-
valy na píseň „Hit The Road Jack”. Z vítězství máme velkou 
radost! Šly jsme do soutěže spíše z hecu, měly jsme pocit, že 
nám ta sestava prostě „sedla“! Tak proč to nezkusit? 

Republikové kolo proběhlo v sobotu 6. května v Kalich 
aréně v Litoměřicích, kde jsme obsadily 3. příčku a přivezly 
bronzové medaile. Jsme sehraný šestnáctičlenný tým, který 
tvoří „děvčata“ nejen z Horní Břízy, ale i z Kaznějova, Ryb-
nice, Dobříče, Horní Bělé, Příšova, Nekmíře… Všechny naše 
členky cvičí moc dobře. Nácvikem jsme strávily spoustu času 
i o víkendech, dopilovávaly jsme detaily. Přestože se soutěže 
a vystoupení účastní vždy pouze 8 členů, medaile je samo-
zřejmě výsledkem práce celého týmu. Kromě pravidelných 
nedělních tréninků absolvujeme každoročně i letní víkendové 

soustředění. Nejmladší člence našeho týmu je 20 let, nejstarší 
60. Tady už jsou ale znát léta pravidelných tréninků a hlavně 
léta péče o svoji kondici i figuru. Nezáleží na věku, začít cvičit 
může opravdu každý. Pro širokou veřejnost probíhají v tělo-
cvičně ZŠ kurzy a lekce jógy, pilates, stepu s posilováním, 
kruhového tréninku a step aerobiku. Přestože byly tyto lekce 
dříve převážně dámskou záležitostí, nyní chodí na kruhový 
trénink cvičit i muži, kteří mohou samozřejmě přijít i na jógu 
či jiné lekce. 

Dále pořádáme také kurzy roztleskávaček, step aerobiku  
a dance aerobiku pro děti od 5 do 16 let, které jsou samo-
zřejmě rozděleny podle věku a stupně pokročilosti. Z těchto 
kurzů se profilují děti do soutěží. S týmem těch nejstarších  
a pokročilých jsme v neděli 19. března absolvovali v Plzni re-
gionální kolo pohárové taneční soutěže Czech Dance Cup. 
Zde jsme získali zlatou medaili ve smíšeném týmu společně 
s děvčaty, která trénují paralelně v našem kurzu v Kaznějově. 
Soutěžili jsme s choreografií step aerobiku na píseň „Moving 
On Up”. Přípravě jsme věnovali hodně času i o víkendech, 
abychom se pořádně secvičili… Stálo to za to a děti to ur-
čitě „nakoplo“ a hodně namotivovalo. Pro všechny to bylo 
příjemné oživení po covidové pauze, pro většinu účastnic to 
byla první soutěž vůbec. Vítězství v naší kategorii nám zajis-
tilo postup do republikového kola, které se koná v červnu ve 
Vlašimi. Tak nám držte palce. 

Do budoucích ročníků soutěže chystáme určitě stepovou 
i taneční sestavu, jejichž převážnou část natrénujeme na let-
ních týdenních soustředěních. Pokračovat a dál trénovat pak 
budeme samozřejmě na kurzech od září. Ráda bych na soutěž 
vzala i mladší děti z prvního stupně ZŠ, které trénují každý 
čtvrtek. Noví zájemci jsou vítáni. Začít cvičit můžete kdykoli, 
bez ohledu na věk či fyzickou zdatnost a nemusí to být vůbec 
na soutěžní úrovni. Děti i dospělí pohyb prostě potřebují a je 
to ta nejlepší cesta a prevence, jak se udržet fit.  Informace  
o rozvrhu i nových kurzech najdete na stránkách  
www.fitclubveronika.cz nebo na facebooku Fit Club Veronika 
– Fit gym.

Veronika Fránová

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Spolková a zájmová činnost, kultura a sporty
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Úklid Horní Břízy na jaře 2023
V rámci celorepublikové akce Ukliďme Česko jste se 

mohli v dubnu 2023 zapojit do zkrášlování Horní Břízy. Na 
pěti místech byly tradičně rozmístěny pytlomaty, kde si mohl  
každý vyzvednout potřebné pytle a rukavice a uklidit libovolný 
prostor. Členové našeho spolku museli věci  na úklid dvakrát 
denně doplňovat, což svědčí o Vašem zájmu o dobrovolný 
úklid veřejného prostoru, což nás velmi těší. Při doplňování 
jste nám také dali tip na černou skládku, o jejíž následné od-
stranění se ochotně postarali pracovníci údržby města. 

Ekologický spolek Horní Bříza pak uspořádal hromadnou 
akci, při které společně ve více než 10 lidech uklidili celou 
východní stranu lesa na pomezí katastru Žilova a Horní Břízy. 

V rámci akce Den Země se žáci Masarykovy základní školy 
postarali o další úklid a s lesním hospodářem a ekologickým 
spolkem stavěli oplocenky, vysázeli stromy a dozvěděli se  
o dalších potřebných pracích v hospodářském lese.

Hornobřízský zpravodaj 2/2023Spolková a zájmová činnost, kultura a sporty

Ukončení evidence onemocnění  
COVIDEM v Horní Bříze

Celkem tři roky, od začátku března 2020 do konce března 
2023, jsme pro Vás evidovali aktuální situaci týkající se one-
mocnění virem COVID-19. V Horní Bříze bylo hlášeno 1724 
pozitivních případů, přičemž zde k 8. květnu 2023 žije 4006 
obyvatel. Vedení záznamů je nyní ukončeno, ale dále je možné 
ho sledovat na webu Ministerstva zdravotnictví ČR.

Ladislav Čech 
člen rady spolku Kultura v Horní Bříze
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Oddíl Všeználci
I tento rok provází náš oddíl Všeználků, který se 

schází každý pátek, celoroční hra. Tentokrát je tato 
hra na motivy celosvětově známého pořadu Survivor.  
Děti jsou rozděleny do několika týmů a získávají body 
během her a výzev inspirovaných nebo upravených ze 
Survivoru do našich podmínek. Samozřejmě s dětmi 
hrajeme i různé míčové a sportovní hry. Členové naše-
ho oddílu se také učí a zdokonalují v tábornických doved-
nostech, orientaci v mapě, práci s buzolou, střelbě z luku, 
vzduchovky a foukačky a poznávají naši faunu a flóru.  
Rok zakončíme červencovou oddílovou výpravou, tentokrát 
na řeku Sázavu a na zajímavá místa kolem ní.

Jakub Kapr  
vedoucí oddílu Všeználci

Hornobřízský puchýř
V pátek a sobotu (17. a 18. března 2023) se v malebném 

prostředí Horní Břízy uskutečnil již 32. ročník oblíbeného tu-
ristického pochodu s názvem Hornobřízský puchýř, Memo-
riál Jardy Nováka. Tento tradiční pochod každoročně pořádá 
Pionýrská skupina Horní Bříza (ve spolupráci s KČT TJ Tat-
ran Třemošná).

Na startu měli účastníci možnost vybrat si z několika tras 
různých délek: v pátek 10 km, v sobotu 7, 13, 16, 22, 35 či 50 
km. Trasy byly navrženy tak, aby vyhovovaly všem věkovým 
kategoriím a provedly účastníky (ať už místní, nebo zahra-
niční) krásami Plzně-severu. Nejkratší a zároveň nejčastěji 
absolvovaná trasa měla délku 7 km. Tato tzv. ‚‚kočárková“ tra-
sa byla letos obohacena o kvízové otázky s tajenkou, kterou 
mohli účastníci řešit během svého putování.

Pro ty nejzdatnější turisty byla připravena padesátikilome-
trová trasa, která letos začínala v Konstantinových Lázních. 
Na konci každé trasy čekal na účastníky diplom jako odměna 
za jejich úspěšné dokončení. Ti, kteří se zúčastnili pochodu v 
obou dnech, si navíc, jak už je u nás zvykem, odnesli i kovový 
ražený odznak (podle toho, kolikátého ročníku se zúčastnili) 
jako památku na tento nezapomenutelný pochod.

Celkem se pochodu zúčastnilo 761 nadšených turistů, kte-
ří si s sebou vzali spoustu čtyřnohých mazlíčků. Počasí letos 
opravdu přálo a všichni účastníci si tak mohli užít procházku  
v přírodě za slunečného dne.

Byly to dva nádherné dny plné slunce, dobré nálady, spous-
ty známých, ale jsme rádi, že i neznámých tváří. Za celý or-
ganizační tým děkujeme všem zúčastněným a těšíme se zase 
příště!

Patrik Sieber 
instruktor oddílu Ringo 

fotografie ke článku na úvodní straně 

Pionýr, z. s. 
- Pionýrská skupina Horní Bříza 

pořádá letní stanový tábor 

Rota 
Obořice 2 
25. 7. – 5. 8. 2023 

Táborová základna “Obořice“ 
Obora u Kaznějova 

Cena: 4100 Kč 
Pro děti 1. - 9. třídy ZŠ 
Ubytování ve dvojicích 
v podsadových stanech 

 
 

Přihlášky pište na adresu: 
Jan Michálek 

+420 739 446 949 
pionyr.hb@gmail.com 
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Hokejbalový oddíl SK Horní Bříza
A-mužstvo a postup do play-off

V únoru odstartovala jarní fáze 2. ligy - Západ. Mužstva 
nyní bojují o poslední body v takzvané nadstavbě, což v praxi 
znamená třetí kolo ligy. Po skončení nadstavby dvě mužstva 
z čela tabulky postupují přímo do semifinále play-off. Další 
čtyři celky následně sehrají čtvrtfinálová klání o postup právě 
do semifinále.

A-mužstvo nyní střídavě okupuje 3. až 4. pozici s výraz-
ným bodovým náskokem před pátou Třemošnou. O dal-
ším počínání v lize se dočtete na našich stránkách nebo na  
www.hokejbal.cz.

Hokejbalový víkend Na Hokejce

O posledním dubnovém víkendu proběhla v našem are-
álu akce, která patřila především dětem. Na své si ale přišli 
také dospěláci. V sobotu odpoledne si děti mohly na několika 
stanovištích vyzkoušet jednoduchá pohybová cvičení a práci  

s hokejkou a míčkem. Druhým, neméně lákavým bodem byla 
čarodějná stezka, kde děti vyluštily tajenku a na oplátku ob-
držely sladkou odměnu. Od 17 hodin pak nastoupili Primáti,  
a zábava tak pokračovala až do pozdních večerních hodin.

V neděli dopoledne přišla první opravdová zkouška pro 
naši novou generaci minipřípravky. Na programu bylo přá-
telské utkání s Třemošenským Tatranem. Děti se první herní 
zkušenosti nezalekly a předvedly výborný výkon. Možná i díky 
krásnému počasí dorazila dětem fandit spousta maminek, teti-
ček, tatínků, babiček i dědečků, a tak byla atmosféra vskutku 
dokonalá. Zakončení neděle pak převzalo A-mužstvo, když  
v dalším duelu 2. ligy - Západ dokázalo otočit nepříznivý vý-
voj a dovést hru do vítězného konce. Rádi bychom také podě-
kovali za podporu a spolupráci všem rodičům našich malých 
bojovníků!

Vojtěch Krejsa

Další informace najdete nově nejen na:  
www.facebook.com/SkHorniBrizaHokejbal 

www.skhbhokejbal.cz
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A-tým
Po výsledkově nepovedené podzimní části jsme jednoznač-

ně chtěli být na jaře konkurenceschopnější. K tomu měla po-
moci nejen kvalitní zimní příprava, ale také příchod nových 
hráčů. 

Významnou posilou se stal Jáchym Trojanec, který dlouhé 
roky působil v divizním týmu SK Senco Doubravka, a také 
Vít Kocourek, jenž po letech obnovil svou fotbalovou kari-
éru. Odehrané zápasy ukázaly, že se na týmu stále více pro-
jevuje rostoucí kvalita a zkušenost, díky čemuž se nám daří 
téměř pravidelně bodovat a herně se vyrovnat i silnějším pro-
tivníkům. Také jsme již stačili zapsat historicky první divizní 
vítězství nad silným mužstvem Katovic, které jsme porazili 
poměrem 2:1. 

Nám nezbývá než pokračovat v nastolené práci a snažit se 
zlepšovat ve všech herních činnostech tak, abychom si tyto 
nabyté zkušenosti a dovednosti přenesli i do příští sezóny, 
jenž pro nás bude velmi důležitá.

Jan Schimmer

Dorost

Dorost začal jarní část sezóny velmi dobře, první zápas 
jsme nastoupili proti sloučenému týmu Kaznějov/Třemošná 
a vyhráli jsme 4:0. 

Poradili jsme si také se soupeřem z Radnic, který se nachází 
na předposledním místě tabulky, takže vyhrát zde bylo tro-
chu i povinností, a to se podařilo, zvítězili jsme 5:1. V dalším 
zápase jsme porovnali síly se čtvrtým týmem tabulky, Mlado-
ticemi. Nebyl to úplně zápas dle našich představ, ale i přesto 

jsme dokázali zvítězit 2:1 a 3 body zůstaly doma. Čtvrtý zá-
pas jsme zavítali na hřiště do Kozolup, odkud jsme si odvezli  
3 body po výhře 4:0.

Ve všech dosud odehraných zápasech jsme nastupovali 
jako favorit, a tuto roli jsme obhájili. Doufáme, že v tomto 
duchu budeme odehrávat i následující zápasy, které nás čekají. 
V jarní části sezóny už začínáme zapracovávat do sestavy hrá-
če ze starších žáků, kteří letos končí a od podzimu přechází do 
dorostu. Momentálně jsme v tabulce na prvním místě, 2 body 
před SSC Bolevec, který má o zápas méně. 

Petra Sedláčková

Mladší žáci

Mladší žáci zahájili přípravu na jarní část sezony tradičně 
na 3denním soustředění ve sportovním areálu Liblín. Kluci 
dostali během soustředění po fyzické stránce zabrat, plus si 
zahráli spousty tréninkových cvičení na zdokonalení fotbalo-
vé techniky. Neopomenuli jsme ani pěší výlet za poznáním, 
kdy jsme navštívili blízké Borecké vodopády. Na soustředění 
si kluci utužili již tak skvělou partu a zažili i spoustu legrace. 

Do prvního mistrovského zápasu jsme bohužel vstoupi-
li prohrou, když nám chyběla z důvodu onemocnění značná 
část sestavy. Souboj o první místo tabulky, kde o prvenství 
bojují vyrovnané první čtyři týmy, se snad přehoupl na naši 
stranu, když jsme ve velice emotivním domácím zápase doká-
zali porazit celek Zbůchu. Těsně před uzávěrkou zpravodaje 
jsme hráli s Kozolupy, které na nás ztrácely v tabulce jeden 
bod, a dokázali je porazit na jejich hřišti 0:3 – viz foto. 

Do konce jarní sezony nám zbývá odehrát šest zápasů  
a doufáme, že první místo uhájíme.

Petr Svoboda

Fotky Horní Břízy
Ukažte Horní Břízu v tom nejlepším světle! Stačí nahrát fotku na Instagram s hashtagem 

#HorniBriza, my ty nejlepší repostneme a zveřejníme v HB zpravodaji.

@fotkyhornibrizy
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Tělocvičná jednota Sokol Horní Bříza
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Šibřinky 2023 
Šibřinky pro děti je tradiční jarní akce, která se letos usku-

tečnila 11. 3. v sokolovně. Po loňské zkušenosti, kdy přišlo 
120 dětí, jsme se z kapacitních důvodů rozhodli, že se děti 
budou předem přihlašovat. Tento systém se nám osvědčil už 
při Mikulášské besídce. Maximální počet dětí byl stanoven na 
80. Bohužel se pár dní před Šibřinkami 30 dětí kvůli nemoci 
odhlásilo, a tak se nakonec akce zúčastnilo 53 dětí. 

Téma Šibřinek bylo „Naše zázračná planeta“ a masky se se-
šly opravdu nápadité. Každá maska se všem představila, načež 
10 náhodně vybraných rodičů zvolilo desítku nejlepších ma-
sek. A úkol to byl opravdu nelehký. Do sokolovny přišla a asi 
všechny nejvíc ohromila jedna masožravka v květináči, dále 
přiletěla jedna raketa, na bezpečnost akce dohlížel nejen poli-
cista, ale i rytíř, ze zvířecí říše zavítaly berušky, včelka a další. 
Bylo moc milé, že se do masek převléklo i mnoho rodičů. 
Na programu byly kromě promenády masek dětská diskotéka  
a společné tancování. Po celou dobu panovala veselá nálada, 
děti skotačily a všichni se bavili, ostatně jak se na pořádné 
maškarní sluší a patří. 

Už se těšíme na Šibřinky 2024. Jaké téma asi bude…? 

Veronika Gábová

Turnaj ping-pong
V sobotu 18. 3. 2023 se ve spolupráci s městem Horní Bří-

za konal v sokolovně 1. ročník turnaje v ping-pongu.

Byl to pokus nabídnout veřejnosti v končícím zimním čase 
další sportovní aktivitu. A s napětím jsme čekali, jaká bude 
účast.  Konečný počet účastníků byl 12 mužů a jedna žena. 
A v kategorii dorostu pak tři mladí pánové a jedna slečna. 
Vzhledem k malému počtu osob něžného pohlaví (doufám, 
že tato formulace nebude v dnešní době důvodem na žalobu) 
byl zvolen model smíšených kategorií. V kategorii dorostu se 
utkali navzájem všichni soupeři dvakrát. A podle pořadí pak 
následovalo semifinále. Poražení se utkali o bronz a vítězové 
pak svedli bitvu o první místo. Do té doby neporažená jediná 
dívka už na finále neměla dostatek energie a konečnou bitvu 
prohrála. Soutěžící z řad dospělých byli rozlosováni do dvou 
skupin, po šesti a sedmi hráčích. Naše jednota měla v turnaji 
tři zástupce a díky losu se všichni tři sešli v jedné, a to té po-
četnější, skupině. Zde je třeba uvést, že kromě občanů Horní 
Břízy se na turnaj přihlásila skupina čtyř hráčů z Chlumčan, 

kteří se hře věnují celkem pravidelně. Tím se turnaj stal ne-
jen turnajem krajského formátu , ale rázem měl své favority. 
Z každé skupiny postupovali první čtyři hráči do vyřazo-
vacích bojů. Hráči Sokola dokázali vyřadit jednoho hráče  
z Chlumčan a všichni tři postoupili do čtvrtfinále. To ovšem 
bylo jejich maximum. Mezi nejlepší čtyři postoupila zbývající 
trojice z Chlumčan a jediný zástupce Horní Břízy. Ten na-
konec skončil na čtvrtém místě a medaile z prvního ročníku 
tak kompletně putovaly do Chlumčan. 

Turnaj hodnotíme jako povedou sportovní akci a těšíme 
se na druhý ročník.

Pavel Moláček

Gymnastické závody 
V letošním roce jsme se opět účastnili závodů v gym-

nastice, které se konaly v sokolovně T. J. Sokol Doubravka.  
Na cvičení dětí je hodně znát nucená „covidová“ pauza, 
proto se na závody připravila jen jedna naše cvičenka. Ve 
velmi krátké době ale Anežka Zelenková zvládla nacvičit  
a natrénovat závodní sestavy, a tak mohla 25. 3. 2023 vyrazit 
na závody. Vše zvládla na jedničku a domů si spolu s úsmě-
vem na tváři dovezla i stříbrnou medaili. 

Moc gratulujeme a děkujeme za reprezentaci naší jednoty.

Jana Svobodová



- 22 -
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ZZZ 
Zálesácký závod zdatnosti je soutěž družstev zahrnují-

cí běh v přírodním prostředí a plnění úkolů na stanovištích.  
O úspěšném absolvování tedy nerozhoduje jen čas, za který 

závod uběhnete, ale také předvedené znalosti a dovednosti. 
Tyto samozřejmě odpovídají jednotlivým věkovým katego-
riím, nejtěžším úkolem pro předškoláky může být často zavá-
zání tkaniček u bot, starší děti již předvádějí vázaní složitějších 
uzlů. 

Letošní ročník ZZZ uspořádal Sokol Valcha dne 15. 4. 
2023. V tento den bohužel nebylo příliš teplé počasí a všichni 
jsme doufali, že alespoň přestane pršet. Přesto se naši závod-
níci nenechali odradit a na start se dostavili natěšení! Počasí 
se nakonec celkem umoudřilo, ale připravenou trasu nebylo 
možné absolvovat suchou nohou a díky deštěm poškozené-
mu značení cesty se někteří závodníci dokonce ztratili. Byl to 
v pravém slova smyslu zálesácký závod zdatnosti a vytrvalosti! 
A v tomto náročném terénu naši sokolíci plnili úkoly a pro-
kazovali znalosti z historie Sokola, zdravovědy a topografie, 
poznávali rostliny a naše hrady a zámky, házeli granátem, od-
hadovali vzdálenost, uzlovali, plnili opičí dráhu a skok dosaž-
ný a tak dále… Pro děti do 6 let byla připravena kratší trasa  
a podobné úkoly odpovídající jejich věku a vše absolvovali za 
doprovodu svého rodiče. 

Ještě jednou všem našim závodníkům za účast děkujeme  
a chlubíme se s nimi na fotografiích na naší nástěnce! Byli jste 
skvělí! 

Markéta Bartošová

Atletické závody školáků
Atletické závody jsou u dětí oblíbené, a tak jsme měli i letos 

22. 4. 2023 velkou účast. Na T. J. Sokol Plzeň Petřín přijelo 
18 závodníků. Počasí nám přálo a děti i rodiče si užili skvělý 
den. 

Dopoledne závodila děvčata, odpoledne chlapci. Soutěži-
lo se v klasickém čtyřboji - sprint, dlouhý běh, skok daleký  
a hod kriketovým míčkem (u dorostenců vrh koulí). V ka-
tegorii starší žákyně jsme získaly tři medaile, zlato: Natálie 
Štefková, stříbro: Anna Kargeradova, bronz: Klára Bartošo-
vá. V kategorii dorostenky získala zlato Andrea Kargerado-
va. Chlapci se také snažili a bojovali statečně, ovšem medaile 
Jeníkovi Nárovcovi o kousek utekla, umístil se na 4. místě,  
a tak si domů odvezl pomyslnou bramborovou medaili. 

Moc gratulujeme a děkujeme za reprezentaci naší jednoty. 
Kromě soutěžících žáků a dorostenců se členové naší jedno-
ty podíleli na organizaci závodů jako rozhodčí.

Jana Svobodová

foto: Jana Svobodová, Markéta Bartošová
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Vinaři Plzeňska zvou na své akce
Pravidelné měsíční ochutnávky vín se konají vždy poslední 

úterý v měsíci, zúčastnit se může každý. 

V souladu s výhledem na tento rok nás čekají v letních 
měsících další významné akce, kterými budou 8. 8. Zarážení 
hory; 16. 9. jubilejní 20. Hornobřízské vinobraní a na podzim 
11. 11. Svátek svatomartinských vín. Vinaři Plzeňska se vydají 
za poznáním vinařských oblastí - na konci května do Dol-
ních Kounic a dalších vinařských měst v Jihomoravském kraji  
a v polovině srpna na Mělnický košt vín. Program výročního 
vinobraní bude tradiční - výstava desítek odrůd révy vinné 
s ochutnávkou bobulí, ochutnávka desítek vzorků vybraných 
vín z jižní Moravy a pravého burčáku. Vše bude provázet mu-
zika v podání Dua Václava Žákovce a Aničky Volínové a ve-
čer cimbálka z Moravy. 

Na naše jubilejní vinobraní srdečně zveme všechny příz-
nivce révy a vína z našeho města i širokého okolí.

Více o naší činnosti na www.vinariplzenska.cz.

Jan Kratochvíl 
předseda spolku 

foto: Jiří Vynáhlovský

Otevřeno
úterý–neděle
10.00–18.00 hodin

Západočeské muzeum v Plzni
Kopeckého sady 2, 301 00 Plzeň

+420 378 370 111, info@zcm.cz

www.zcm.cz

21. 4. 2023 – 3. 3. 2024
BEZOBRATLÍ KOLEM NÁS

MUZEUM
HORNÍ BŘÍZA

od 7. 5. 2023
otevřeno každou neděli

9:00-14:00

k dostání pohledy města, turistická vizitka,
brožura města

vstupné 40 Kč / 20 Kč

jindy po domluvě s průvodcem p. Moulisem 
(tel.: 737 345 392, e-mail: muzeum@hornibriza.cz)



ČEZNET

+420 211 046 688www.ceznet.cz

Super rychlý optický internet
v Horní Bříze je tu pro vás.

Spolehlivý internet s cenovkou od 199 Kč
měsíčně s rychlostí až 1000 Mb/s.

Zavolejte nám a řekněte si
o 10% snížení ceny napořád!

Je čas na změnu.
Právě teď

Inzerce:
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FOLKLÓRNÍ SETKÁNÍ
• bývalých a současných Úsměváků
• Úsměváčku
• Zdeňka Bláhy
• Konrádyho dudácké muziky
• Národopisného souboru Postřekov
• Třemošenského orchestru Tremolo
• a dalších hostů

Občerstvení zajišťuje T.J. Sokol Horní Bříza. Vstupné dobrovolné.

POSEZENÍ S ÚSMĚVEM
U Kapličky v Horní Bříze

3. června 2023 od 14 hod
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Fotky Horní Břízy
Ukažte Horní Břízu v tom nejlepším světle!
Stačí na Instagram nahrát fotku s hashtagem #HorniBriza, my ty nejlepší  
repostneme a zveřejníme v HB zpravodaji.

@fotkyhornibrizy


